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Klady i zápory
S velkým očekáváními vnímám mi-

nistrova slova ohledně trvající a napros-
to přebujelé předpisové zátěže, kterou 
strojvedoucí opakovaně kritizují. Se 
stejným zájmem jsem zhlédl prezen-
taci Českých drah na téma dotazníko-
vého šetření, realita běžného provozu 
zcela nekoresponduje s předloženou 
prezentací. 

Ze zkušenosti vím, že v oblasti 
zlepšení technického stavu vozidel se 
mnoho nestalo (např. v těchto dnech je 

registrována zvýšená poruchovost nej-
novějších vozidel, jakož i velmi časté 
závady systému ETCS na některých 
řadách hnacích vozidlech.

Zjednodušení pravidel
V praxi se projevilo zjednoduše-

ní pravidel ohledně ovládání režimu 
nástupních dveří tažených vozidlech. 
K tomu však došlo po dlouhodobém 
tlaku naší odborové organizace. Naše 
díky tedy patří zaměstnancům GŘ ČD, 

kteří naše prosby vnímali vyslyšeli  
a vhodným vzájemným dialogem se 
nám společně podařilo tato pravidla 
zjednodušit a nastavit srozumitelně. 
V jiných přepisových oblastech jsem 
však žádný posun nezaregistroval.

Duplicitní hlášení
U snížení administrativní zátěže rov-

něž zlepšení dle mého názoru nenastalo, 
neboť například i přes zavedení aplikace 
ČD Komando došlo paradoxně v tomto 
případě k jejímu zvýšení, protože neby-
la současně zrušena povinnost strojve-
doucího hlásit se telefonicky či osobně. 

Zmíním položku o interaktivním  
a individualizovaném vzdělávání stroj-
vedoucích. Zde chybí nejméně dekádu 
jakýkoliv formát technických škole-
ní. Strojvedoucím jsou často předány 
pouze návody na obsluhu. Aktuálně 
například přeškolování zabezpečovače 
AŽD LS 06 v pražském depu. Absence 
technického vzdělávání tak může vést 
k plíživému úpadku technických zna-
lostí současných strojvedoucích a ze-
jména nových zájemců o tuto profesi. 
Se svými kolegy jsem se shodl, že jsme 
názorné ukázky a příklady (zmíněné  
v prezentaci) v poslední době neviděli. 

Instruktorovo zamítnutí
Dle tvrzení prezentace je školení na 

simulátorech zaměřeno na řešení krizo-
vých situací. To je možná pravda, ale po-
kud si např. strojvedoucí není jistý správ-
ným řešením některé provozní situace  
a požádá instruktora o její nastavení kvůli 
získání dovedností a správného řešení, je 
to instruktorem vždy zamítnuto s odů-
vodněním, že obsah jízdy je již dopředu 
někým určen. Strojvedoucí má tak smůlu 
a již po několikáté pojede na přivolávací 
návěst, nebo opatrnou jízdou. Stejně jako 
v mnoha předchozích jízdách...  

Antonín Sehnal, předseda ZO Praha

Ještě k tématu dotazníkového průzkumu

Nejen já, ale podle ohlasu i mnozí kolegové strojvedoucí jsme si se zájmem 
přečetli titulní článek v ZS č. 9. na téma dotazníkového šetření. Velmi diskuto-
vaná byla zejména pasáž hodnocení ministra dopravy.

První jednotka na baterie
Po nedávné tragické nehodě v Pardu-

bicích, bylo zabezpečení samozřejmě na 
prvním místě odborných témat. Není se 
čemu divit. Velmi dobře to dokazovalo 
hned několik doprovodných konferencí 
a panelových diskusí, které jsou již ně-
kolik let nedílnou součástí této výstavy. 
Na jedné z těchto diskusí byl také mi-
nistr dopravy České republiky Martin 
Kupka. Celé jeho vystoupení a následná 
diskuse se nesly v jediném duchu: ETCS 
a jeho naprosto nezbytné zprovoznění na 
hlavních koridorech od roku 2025. 

Termín ETCS platí
Po zmíněné nehodě u Pardubic je na-

prosto jednoznačné, že toto datum pla-
tí. Termín zprovoznění ETCS byl daný 
mnoho let dopředu a dopravci tak dostali 
velký časový prostor k tomu, aby své lo-
komotivy na přechod na ETCS připravi-
li. Podle ministra ho není možné odsou-
vat. Česká republika, potažmo i Správa 
železnic se k němu zavázala různými 
smlouvami s dodavateli nezbytných 
technologií. Pokud by smlouvy nebyly 
dodrženy, stala by se naše země napros-
to nespolehlivým partnerem pro jakákoli 
další jednání ohledně průmyslové spo-
lupráce v mnoha oblastech. To si samo-
zřejmě nemůže nikdo dovolit, protože 
transfer technologií je klíčovým bodem 
v průmyslové spolupráci.

Zelený Panter
Co se týče kolejových vozidel, kte-

rá jsou vždy hlavním tahákem pro ná-
vštěvníky, bylo se letos také na co dívat. 
Samozřejmě nejvýznamnější exponát 
byl zbrusu nový bateriový Regio Pan-
ter, který bude svoji službu konat v Mo-
ravskoslezském kraji. Jeho slavnostní 
předání a křest se odehrál právě první 
den výstavy za účasti mnoha význam-
ných hostů. Proč zrovna on? Protože 
je to první, v naší republice vyrobený  
a hlavně od začátku až do konce 

vyvinutý vlak 
na bateriový 
pohon. Na jed-
no nabití by 
měl vydržet až 
osmdesát kilo-
metrů. Když ho 
budete v okolí 
Ostravy míjet, 
lehce ho podle 
jeho zeleného 
nátěru poznáte.

Lokomotivy 
Siemens Vectron 
a Bombardier 
Traxx, můžeme 
na výstavách 
vidět každý rok 
a i letos byly 
velkým hitem 
pro návštěvníky, 
kteří vytvářili fronty na jejich prohlídku. 
Kontroloři vozby Ostravské jednotky ČD 
Cargo, kteří se o tyto návštěvníky starali,  
a tyto prohlídky komentovali, si tři dny, kte-
ré výstava trvala rozhodně neodpočinuli.

Strela zdobila
Společnost CZ Loko vystavovala 

svůj velmi zajímavý stroj, lokomotivu 
DualShunter 2000. Ta je určená pro 
středně těžkou posunovací a traťovou 
službu na tratích elektrifikovaných 
systémem 3 kV DC. Pro provoz v ne-
závislé trakci je vybavena spalovacím 
motorem Caterpillar C32 EU stage V  
o výkonu 895 kW. 

Nezbytností výstavy byly také ex-
pozice různých mechanizmů na údržbu 
a opravu kolejí, ať už nejmodernější 
podbíječky, technologické celky, vyba-
vení traťových dělníků a také drážních 
hasičů. Příjemným překvapením byla 
také přítomnost velké železniční vzác-
nosti. Nádherně zrestaurovaná Slo-
venská strela byla opravdovou ozdo-
bou této výstavy a zaslouženě na sebe 

strhávala značnou pozornost železnič-
ních nadšenců.

To nejmodernější
Vnitřní expozice zaplňovaly stánky 

mnoha výrobců různých technologií 
nezbytných pro železniční dopravu  
a provoz. Ať už to byly různé kompo-
nenty pro lokomotivy, vagony, či za-
bezpečovací techniky. Od nejmenších 
elektronických spínačů, přes vysílačky, 
radiostanice, přes automatická spřáhla 
a sběrače lokomotiv. Je samozřejmě 
složité a téměř nemožné, popisovat jed-
notlivé exponáty, nicméně návštěvníci 
dostali možnost vidět to nejmodernější, 
co bylo v dané chvíli možné.

Můžeme si jen přát, aby další ročník 
byl stejně bohatý. Už nyní se těším na 
odborné konference. Samozřejmě je-
jich program není v této chvíli v žád-
ném případě známý. Nicméně by bylo 
velkým překvapením, kdyby jedna  
z nich nebyla věnovaná výhradnímu 
provozu ETCS. Určitě nebudu sám, kdo 
se jí zúčastní.             Evžen Mikolajek

V Ostravě se konaly Rail Business Days 2024

I letos hostilo ostravské Trojhalí Karolína nejvýznamnější výstavní akci železniční techniky v naší republice. Nešlo zde 
jen o možnost prohlédnout si nabízená kolejová vozidla, ale hlavně nejnovější trendy ohledně výrobních technologií, 
nejmodernějších komponent, zabezpečení kolejové dopravy. Zkrátka všeho, co se vlaků a kolejí týká.

Již od ledna letošního roku mají 
všichni zaměstnanci Českých drah  
k dispozici aplikaci MEDDI app, kte-
rá jim kdykoliv a zcela zdarma. zajis-
tí spojení s lékařem. To se může ho-
dit obzvlášť  
v době blíží-
cích se letních 
d o v o l e n ý c h . 
Pro uživatele 
to znamená, že 
v případě po-
třeby, mohou 
kdykoliv zkon-
zultovat náhlý 
zdravotní pro-
blém s lékařem 
v českém jazy-
ce. K dispozici 
jsou praktičtí 
lékaři i pediatři.

S lékařem 
je možné kon-
zultovat akutní 
záležitosti, ale 
můžete také 
požádat o názor nebo se poradit s od-
borníkem. Přímo v aplikaci po kon-
zultaci obdržíte zdravotní zprávu nebo 
vystavený eRecept. Díky spolupráci  
s Dr. Max si navíc opět přímo v aplikaci 
objednáte léky do vybrané lékárny. 

V aplikaci MEDDI app jsou lékaři  

k dispozici 24/7 a zajistí vám potřebnou 
konzultaci kdykoliv. I když v aplikaci 
není přímo lékař, program garantuje, že 
všichni klienti budou obsloužení vždy 
maximálně do 30 minut lékaři ve služ-

bě. Průměrná 
čekací doba na 
vyšetření ale 
ve skutečnosti 
činí méně než 
6 minut, a to 
třeba i po půl-
noci. Například 
o vánočních 
svátcích se na 
lékaře MEDDI 
app obrátilo 
téměř 4 000 pa-
cientů a MED-
DI app tak vý-
razně pomohla 
p ř e p l n ě n ý m 
pohotovostem 
v nemocnicích. 
Služby MED-
DI app jistě 

ocení také obyvatelé regionů, kterým 
konzultace s lékařem na telefonu může 
ušetřit dalekou cestu k lékaři nebo do 
nemocnice. Aplikaci je možné si stáh-
nout pomocí QR kódu.

(ek)

Lékař na dosah ruky

Drážní úřad obdržel 30. ledna 2024 
od Správy úzkokolejných drah s. r. o.  
žádost o vydání osvědčení o bezpeč-
nosti provozovatele regionální dráhy.  
Z předložených dokladů však vyply-
nulo, že žádost má nedostatky podstat-
ného charakteru týkající se požadavků 
kladených na systém bezpečnosti dle 
evropských nařízení. Pokud žadatel do 
90 dnů nedostatky neodstraní, bude ří-
zení zastaveno. Proti usnesení je možné 
se do 15 dnů odvolat.

Posuzovány byly například předpisy 
o provozování dráhy a organizování 
drážní dopravy, technologie řešení mi-
mořádných událostí, odpovědnost a čin-
nosti na rozhraní mezi provozovatelem 

dráhy a dopravcem, systém bezpečnosti 
nebo doložení platných prohlídek a re-
vizí pevných elektrických zařízení.

Drážní úřad vykonal koncem dubna 
na obou regionálních tratích také státní 
dozor, který byl zaměřen na kontrolu 
stavu tratí s ohledem na přerušení pro-
vozu. Závěry budou předmětem dal-
ších jednání s provozovatelem dráhy 
s cílem v co nejkratší době vypořádat 
nálezy kontroly. Bez platného osvědče-
ní o bezpečnosti provozovatele dráhy 
nemůže být na tratích provozovaných 
Správou úzkokolejných drah provozo-
vána žádná drážní doprava.

Pavlína Straková

Drážní úřad přerušil řízení o žádosti Správy úzkokolejných drah s.r.o. o vydání 
osvědčení provozovatele dráhy kvůli nedostatkům v předložené dokumentaci. 

DÚ přerušil řízení 

K představení bateriových vlaků od 
Škoda Group pro ČD na Rail Business 
Days v Ostravě se také vyjádřil výkon-
ný ředitel Svazu osobních železnič-
ních dopravců (SVOD) Bohemia Petr 
Moravec. Podle jeho slov je bezemisní 
železniční doprava je páteří udržitelné 
mobility a nasazení vlaků s bateriovým 
pohonem má významný přínos pro její 
rozšíření v ČR. Díky tomu se ekologic-
ké bezemisní vlaky dostanou i na regi-
onální tratě, které hrají klíčovou roli  
v příměstské a regionální dopra-
vě a zatím neprošly modernizací  
a elektrifikací. „Vedle vlaků  

s bateriovým pohonem je zá-
roveň zásadní pro rozvoj beze-
misní železniční dopravy také 
další elektrizace tratí. Těch je  
v ČR elektrifikována zatím přibližně 
jedna třetina. Stát jako majitel želez-
niční infrastruktury by měl vedle in-
vestic dopravců do bateriových vlaků 
také zrychlit tempo elektrizace želez-
ničních tratí. Ekologická železniční 
doprava má jednoznačně odezvu také 
u cestujících, pro které je nejlepší al-
ternativou pro každodenní i občasné 
cestování,“ uvedl Moravec. 

(pm)

SVOD k elektrovlakům

Severomoravský bateriový vlak pokřtili (zleva) prezident CZ /SK  
Škoda Group Tomáš Ignačák, generální ředitel ČD Michal Krapinec, hejt-
man MS kraje Josef Bělica, náměstek pro dopravu MS kraje Radek Pod-
stawka a ministr dopravy Martin Kupka                  Foto Martin Ježek
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Informace o dlouhodobém investičním produktu

O nehodové události se široce disku-
tuje. Nesporné je, že strojvedoucí vla-
ku R 1021 udělal osudnou chybu. Na 
návěstidle Sc1 byla opakovaná návěst 
výstraha, na návěstidle S1a vzdáleném 
440 metrů bylo Stůj. Připouštím, že 
strojvedoucího mohla v noci zmýlit ze-
lená na nejbližším oddílovém návěsti-
dle autobloku, které je za tmy dobře vi-
ditelné. Osudová výhybka číslo 11, jíž 
řízl a vjel do jízdní cesty NEx 41340, je 
od návěstidla S1a vzdálená 322 metry.

Ďábelská otázka
Na záznamu průmyslové kamery je 

vidět, že strojvedoucí, poté co si svůj 
omyl uvědomil, s vlakem R 1021 za-
stavil na koleji číslo 2. Bohužel pozdě. 
Na místě je ďábelská otázka - kdy-
by po projetí návěsti Stůj na S1a byl, 
nad rámec signalizace dopravnímu za-
městnanci, automaticky vyslán signál 
„generální stop“, došlo by ke střetnutí 
obou lokomotiv ? Pokud by se mu za-
bránilo, proč není signál GS vyslán 
automaticky? Informovat výpravčího 
zmáčknuvšího až následně tlačítko GS 
nedává smysl. Lidský činitel udělal 
chybu, zabezpečovací zařízení signali-
zuje chybu, ale poslední možnost, jak 
následkům chyby předejít zase závisí 
na lidském činiteli. To je zřejmý rozpor 
s bezpečnostním myšlením. Dochází  
k časové prodlevě a rozhoduji jednotky 
vteřin. GS má fungovat jako pojišťo-
vací ventil na tlakové nádobě nebo na 
způsob záchranné brzdy ve vlaku. Ne-
závisle na lidském činiteli pracujícím 
na CDP Praha.

Proč dispečer nezastavil NEx?
Při rozjezdové rychlosti 40 je doba 

jízdy mezi návěstidlem S1a a výhyb-
kou 11 cca 29 vteřin, při rychlosti 50 
cca 23 vteřiny, při rychlosti 60 cca 20 
vteřin. GS by zastavil i nákladní vlak. 
Dva lidé mi nezávisle na sobě položili 
jinou ďábelskou otázku - proč dispečer 
nezastavil Nex 41340 u vjezdu a posta-
vil mu „ze druhé“ křížem „do bram-
bor“*, čímž byla rušena jízdní cesta 
vlaku1021 (22:45 - 22:47) majícím dle 
zásad „pořadí důležitosti“ přednost. 

Odpověď dává pohled do JŘ a sku-
tečnost, že vlak 41340 jel s cca čtyř mi-
nutovým náskokem. Z hlediska dispe-
čerského uvažování a náskoku logický 
postup. R 1021 by dostal 2-3 minuty, 
které lze do Čopu dohnat (slovenská 
realita je samozřejmě jiná). Dispečer 
chtěl povytáhnout R 1021 k S1a, aby 
uvolnil peron pro vlak R 1023 (22:49 - 
22:51), ve 22:54 má odjet MOs 15068 
do Vysokého Mýta. Tudíž nexák by če-
kal u vjezdu cca 10 minut. Do „bram-
bor“ by se protáhl před vlakem 577 
(23:03-23:05). 

Oprava výhybky číslo 80
A další ďábelská otázka - proč měl 

Nex 41340 (Bratislava-Pálenisko (od-
jezd 15:00) - Bratislava hl.st. - Kúty 
št.hr. - Bremerhaven Weddewarder Tief 
DE; jede středa / čtvrtek; zdroj SJŘ ŽSR 
126) postavenu v Pardubicích jízdní 
cestu „do brambor“, pakliže dle nákres-
ného GVD 501 má ve stanici Pardubice 
projíždět ve 22:52 - s vlakem 1021 by 
se měl potkávat ve 22:50 (tedy minutu 

po vzniku nehodové události) v prostoru 
zastávky Pardubice-Pardubičky ... 

Odpověď na tuto otázku dává ROV 
53086, etapa K konaná v termínu  
4. června 7:00 - nepřetržitě – do 7.červ-
na 2024 17:00, oprava výhybky číslo 80 
po MU. Vyloučena byla staniční kolej 
číslo 2 od návěstidla L2 do km 306,276. 
Tudíž všechny vlaky směru Kostěnice 
- Přelouč musely projíždět ŽST Pardu-
bice lichou kolejovou skupinou.

Když se to tak vezme, příčinou ma-
léru byla jízda NEx 41340 s náskokem 
- neboli „ďábel se skrývá v detailu“. 
Kdyby jel včas, ve 23:49 by byl před 
zastávkou Pardubičky ... a „do bram-
bor“ by jel po odjezdu Os do Vysokého 
Mýta ... 

Koroze a konstrukční nedostatky
Osudový vůz Bcmz 51 81 59-70 030-

2, v němž zemřely čtyři cestující cizin-
ky, vyroben v roce 1981. Společnost 
RegioJet zakoupila v roce 2015 celkem 
13 těchto vozů vyrobených v témže 
roce ve firmě Jenbacher Werke.

Jedná se o vozy: 
51 81 59-70 014-6, 51 81 59-70 017-9, 
51 81 59-70 028-6, 51 81 59-70 031-0, 
51 81 59-70 034-4, 51 81 59-70 038-5, 
51 81 59-70 040-1, 51 81 59-70 042-7, 
51 81 59-70 043-5, 51 81 59-70 051-8, 
51 81 59-70 053-4, 51 81 59-70 055-9 

(1982), 51 81 59-70 056-7 (1982).
Společnost RegioJet po nehodě, ústy 

majitele firmy a tiskové mluvčí ozná-
mila, že tyto vozy okamžitě vyřazuje  
z provozu. Ocelářské pece se mají na co 
těšit. Důvodem je dle Hospodářských 
novin, že vyřazované vagóny pozna-
menala koroze, dle slov tiskové mluvčí 
konstrukční nedostatky. 

Rakouské ojetiny Bcmz ze stejné 
výrobní série z roku 1981 ovšem za-
koupily v roce 2014 i České dráhy, 
po modernizaci a dvojím přečíslování  
s označením Bcmz834, barevné prove-
dení „Najbrt“ (zdroj vagonWEB, Žel-
page Atlas vozů.cz): 

51 81 59-70 013-8 => 61 81 59-70 013-6 
=> 61 54 59-71 001-3

51 81 59-70 015-3 => 61 81 59-70 015-1 
=> 61 54 59-71 002-1  

51 81 59-70 023-7 => 61 81 59-70 023-5 
=> 61 54 59-71 003-9

51 81 59-70 029-4 => 61 81 59-70 029-2 
=> 61 54 59-71 004-7

51 81 59-70 033-6 => 61 81 59-70 033-4 
=> 61 54 59-71 005-4

51 81 59-70 047-6 => 61 81 59-70 047-4 
=> 61 54 59-71 006-2  

51 81 59-70 049-2 => 61 81 59-70 049-0 
=> 61 54 59-71 007-0

51 81 59-70 050-0 => 61 81 59-70 050-8 
=> 61 54 59-71 008-8  

51 81 59-70 054-2 => 61 81 59-70 054-0 
=> 61 54 59-71 009-6 (1982)  

Jeden z těchto „sesterských vozů“ 
byl zařazen ve vlaku IC 577 jedoucím 
za R 1021. 

Nehoda v Pardubicích připravila 5. června o život čtyři osoby, jeden vagón skončí v ocelářské peci. Jak dopadne lok 363 
529-9 (ex 163 001-1, ex E 499.3001), rok výroby 1984, vč. 7947, to se ještě uvidí. 

 Proč hned nezasáhl generální stop?
Jednou z příčin maléru byl chybějící kus drátu

Hlavním přínosem DIP je získá-
ní daňové úlevy, možnost poskytnutí 
příspěvku od zaměstnavatele a také 
potencionální vyšší zhodnocení oproti 
produktům penzijního spoření. V rám-
ci DIP je možno odečíst výši vlastního 
vkladu od daňového základu daně z pří-
jmu fyzických osob, až do výše 48 000,- 
Kč za rok (souhrnný limit pro všechny 
produkty na stáří (penzijní spoření, 
životní pojištění, DIP)). DIP musí být 
sjednán nejméně na dobu 10 let. Výběr 
prostředků z DIP lze uskutečnit po 10 
letech, nejdříve však v roce, kdy bude 
dosaženo 60 let věku. Na DIP není po-
skytována státní podpora. 

DIP v současné době nabízí některé 
bankovní nebo investiční společnosti. 
Seznam poskytovatelů DIP je uveden 
na stránkách České národní banky.  
V příloze tohoto dopisu přikládáme se-
znam všech poskytovatelů DIP ke dni 
11. 6. 2024. Dvě investiční společnosti 
připravily speciální nabídku DIP pro 
zaměstnance ČD, a.s. S touto nabíd-
kou budete seznámeni prostřednictvím 
Intranetu nebo v kapitole „Informace“  
v rámci aplikace DkS. 

Zaměstnavatel od června 2024 bude 
poskytovat příspěvek na penzijní při-
pojištění i na produkt DIP, a to tak, 
že si zaměstnanec sám určí, zda chce 
příspěvek zaměstnavatele poskytovat 
na produkty penzijního spoření nebo 
na DIP. Od tohoto měsíce jsou vydá-
ny nové Zásady poskytování příspěv-
ku zaměstnavatele na penzijní spoření 
se státním příspěvkem, DIP a Životní 
pojištění zaměstnanců ČD, a.s., č.j. 
56602/2024KNLZ. Tento předpis bude 
do konce června 2024 zveřejněn v rám-
ci aplikace IS NORMIS. 

Zaměstnanec má možnost podat 
žádost o poskytnutí příspěvku zaměst-
navatele na penzijní spoření nebo DIP 
po ukončení zkušební doby a v případě 
potřeby vykonání zkoušky dle před-
pisu ČD Ok2 po úspěšném vykonání 
této zkoušky. Podmínkou poskytnutí 
příspěvku je mít sjednaný účastnický 
příspěvek ve výši nejméně 500,- Kč 
(v případě, že již příspěvek zaměstna-
vatele zaměstnanec pobírá, zůstává za-
chovaný účastnický příspěvek ve výši 
nejméně 300,- Kč). Další podmínky po-
skytnutí příspěvku zaměstnavatele jsou 

stanoveny v nově vydaných zásadách. 
Každý zaměstnanec je zařazen do pří-
slušné kategorie, ke které je stanovena 
příslušná výše příspěvku: 

• Kategorie 1 – 900,- Kč/ měsíc 
(neoznačené profese) 

• Kategorie 2 – 1 000,- Kč/ měsíc 
(např. osobní pokladní, mecha-
nik KV, zámečník KV, elektro-
mechanik, atd.) 

• Kategorie 3 a 4 – 1 200,- Kč/ 
měsíc (např. dispečerský aparát, 
vlakový revizor, komandující, 
vozmistr, posunovač, vedoucí 
posunu, atd.)  

• Kategorie 5 – 1 350,- Kč/ mě-
síc (strojvedoucí, strojvedoucí  
v přípravě, vlakvedoucí osob-
ních vlaků, průvodčí osobních 
vlaků) 

Konkrétní zařazení profese do pří-
slušné kategorie, je uvedeno v platných 
zásadách. 

V případě, že zaměstnanec nemá 
sjednáno poskytnutí příspěvku na život-
ní pojištění (sjednání bylo možné pouze 
do 30. 11. 2016), lze spolu s příspěv-
kem zaměstnavatele na penzijní spoření 
nebo DIP ještě poskytovat příspěvek na 

životní pojištění ve výši 750,- Kč/ měsíc.  
(o tuto částku se pak navýší příspěvek na 
penzijní spoření nebo DIP).

Jestliže již má zaměstnanec sjednáno 
poskytování příspěvku zaměstnavatele 
na penzijní spoření a bude požadovat 
převedení příspěvku zaměstnavatele 
na DIP (musí být převeden celý pří-
spěvek), nesmí již uzavřené penzijní 
spoření, na které mu byl poskytován 
příspěvek zaměstnavatele, zrušit (pro-
středky z penzijního spoření nelze to-
tiž na DIP převést, penzijní spoření lze 
pouze předčasně ukončit odbytným). 
Penzijní spoření musí zůstat zachová-
no a zaměstnanec ve formě srážky ze 
mzdy nadále bude platit účastnický 
příspěvek nejméně v minimální mož-
né výši, jakou penzijní fond požaduje.  
V případě zrušení penzijního spoření 
by zaměstnanec dle bodu 1.8 platných 
zásad ztratil nárok na poskytnutí pří-
spěvku zaměstnavatele po dobu pěti let.  

Informace o změnách v penzijním 
spoření 

a) Zvýšení minimální částky 
účastnického příspěvku, aby byla mož-
nost dosažení minimální státní podpo-
ry- minimální částka účastnického pří-
spěvku s nárokem na státní podporu se 

navýší z 300,- Kč za měsíc na 500,- Kč 
za měsíc. Doporučuji zaměstnancům, 
kteří si hradí účastnický příspěvek ve 
výši nižší než 500,- Kč, aby si výši pří-
spěvku navýšili, alespoň na výše uve-
denou částku, aby nepřišli o státní pod-
poru. Nová výše minimální státní pod-
pory bude ve výši 100,- Kč za měsíc. 

b) Zvýšení částky účastnického 
příspěvku, aby byla možnost dosaže-
ní maximální státní podpory – částka 
účastnického příspěvku s nárokem na 
maximální státní podporu se navýší  
z 1 000,- Kč za měsíc na 1 700,- Kč 
za měsíc. Nová výše maximální stát-
ní podpory bude ve výši 340,- Kč za 
měsíc. 

c) Zrušení poskytování státní 
podpory účastníkům penzijního spoře-
ní, kteří jsou ve starobním důchodě - 
Zaměstnanci, kteří dosáhli stanoveného 
věku pro přiznání nároku na starobní 
důchod nebo kteří jsou poživateli sta-
robního důchodu dle bodu 1.6 platných 
zásad, nemají nárok na poskytnutí pří-
spěvku zaměstnavatele na penzijní spo-
ření nebo DIP. 

 V případě dalších dotazů nebo ne-
jasností k této problematice kontaktujte 
paní Jaroslavu Kristovou, tel: 724 705 
990, email: Jaroslava.Kristova@cd.cz. 

Dlouhodobý investiční produkt (DIP) je souhrnné označení investičních nebo spořících produktů, které napomáhají za-
bezpečení na stáří a mohou nově mít daňovou podporu. Cílem DIP je pomoci lidem vytvořit si finanční rezervu na důchod.

Když jedna ruka neví…
Den po nehodě jsem měl cestu do 

Brna, a protože hrozila časová tíseň, 
nedala se odložit. Vzal jsem za vděk 
spojením přes Havlíčkův Brod včetně 
NAD. Vzhledem k provozní situaci 
(přes Pardubice se již jezdilo jednoko-
lejně, leč s nejistým výhledem), jsem 
očekával, že frekvence do Brna dá 
přednost jistotě = lepší vrabec v hrsti 
než holub na střeše. Nedala ... 

Zpátky jsem jel 40 minut zpoždě-
ným vlakem 78. V Kostěnicích po-
stál 50 minut (skupina v protisměru 
a krátkodobé zastavení provozu kvůli 
pracím nehodových jeřábových jed-
notek z České Třebové a Prahy - je-
řáby EDK 750). Provozní situaci jsem 
sledoval na GRAPPu a interaktivní 
mapě SŽ. Z veřejnosti dostupných 
dat SŽ (staniční tabule) vyplývalo již  
v době stání vlaku 78 v Kostěnicích, 
že ukončí jízdu v Kolíně a otočí na 
vlak 575. Zážitek v podobě hro-
madného přestupu mezi ukončeným 
vlakem 78 a na odhlášku jedoucím  
R 862 mne nelákal, vystoupil jsem 
v Pardubicích a počkal na zpožděné 
EC 140 jedoucí „na blok“ za R 862. 

Překvapující byl silný nástup do vlaku 
78, operátor(-ka) staničního rozhlasu 
zřejmě nehlásila, že vlak 78 ukončí 
jízdu v Kolíně (jedna ruka zřejmě neví 
co dělá druhá). Malér byl v bistru, kte-
ré bylo „vyjedeno, vypito“ a čekala jej 
jízda do Břeclavi a zpět, bez možnosti 
doplnění zásob.

Vlaky od Kostěnic jezdily po tra-
ťové kolejí číslo 1, ke čtvrtému ná-
stupišti, na dopravní kolej číslo 1.  
Z hlediska cestujících je tato kolej po 
rekonstrukci označována jako číslo 
8. Koleje „pro cestující“ jsou nově 
číslovány od jedničky po jedenáctku, 
počítáno od staniční budovy. Kolej 
číslo 1 „pro cestující“ je dopravně ko-
lej číslo 16, ve šturcu směrem Rosice 
nad Labem (přechod na „německý“ 
způsob číslování kolejí pro cestující 
srozumitelnější). 

Na „cestující koleji číslo 9“ u čtvr-
tého nástupiště za sebou stály dva vla-
ky čekající na změnu směru - Zlínský 
expres 897 odjel + 72 minut, Valašský 
expres 521 odjel + 60 minut. Stálo-li 
něco na nástupišti 5, to netuším.

Miroslav Zikmund

Jen ty žluté?
Do doby uzavření rukopisu ČD ústy 

generálního ředitele nebo množiny tis-
kových mluvčích neoznámily, že s vozy 
učiní totéž co žlutý dopravce. Zřejmě si 
potměšilá koroze pochutnávala jen na 
„žlutých vozech“ a modré jí nešma-
kovaly, resp. konstrukční nedostatky 
nemají. Inu když dva kupují, provozují 
a udržují totéž, tak to není totéž.  Po-
krytectví žlutého dopravce nezná mezí. 
Denní tisk v pondělí 10. června citoval 
zprávu ČTK „Radim Jančura v roz-
hovoru pro Seznam Zprávy uvedl, že  
v pondělí odešle doporučení pro staže-
ní všech vozů tohoto typy v celé EU.“ 
Naproti tomu jsou na iDnes citovány 
ČD: „Žádná autorizovaná osoba žád-
nou konstrukční vadu na vozech Bcmz 
nenašla a neprokázala“. 

Mírně řečeno - laxní úspornou údrž-
bu svých vozů patrně žlutý dopravce 
hodlá řešit návrhem na jejich stažení  

i u konkurenčních dopravců. 
Neměl by se DÚ, případně orgány 

činné v trestním řízení zabývat tím, jak 
byly žluté vozy Bcmz - dle značení UIC 
lehátkové - leč dle dopravce „spací“ od 
jejich pořízení před 9 lety, zejména 
ve srovnání s péčí modrého dopravce,  
v praxi udržovány…?

Miroslav Zikmund

*(pozn. autora - Na pražském hlav-
ním nádraží před přestavbou cca 30 let 
zpět + něco bylo odstavné kolejiště - od 
tehdejšího pátého peronu dozadu „pod 
zeď“, kde je dnes výstup z podchodu 
ŽIŽKOV, jemuž se říkalo „brambory“. 
Tento výraz jsem si vypůjčil. Netuším(e) 
kudy měl NEx postaveno, možná to vy-
plyne ze závěrečné zprávy DI,  Před-
pokládám, že laskavý čtenář pochopí 
tuhle nadsázku, synonymum zní ... jel 
„někam, někudy“.)

Pořiďte si mobilní data a surfuj-
te s tarifem 1,5 nebo 3 GB až do 
konce srpna pouze za cenu dat jed-
noho měsíce. Například s tarifem 
OneNet Mobilní připojení 3 GB 
ve VPN Family – Vodafone zapla-
títe za celé tři měsíce jen 212 Kč  
a s tarifem Internet v mobilu L (3 GB 
FUP) ve VPN Family – O2 jen 239 Kč.

Objednejte si internet ve VPN Fa-
mily co nejdříve a využijte naše slevy 
naplno. Internet vám usnadní život – 
například díky mapám, chatu, vyhledá-
vání spojů a možnosti sdílet své fotky  
z cest s rodinou a přáteli.

Nenechte si ujít své oblíbené TV 
pořady a seriály ani na dovolené! 
Objednejte si Kuki TV s HBO a st-
reamovací službu MAX na měsíc 
zdarma a zůstaňte v obraze. Ješ-
tě jste u nás Kuki TV nevyzkou-
šeli? Nyní máte možnost Kuki TV 

vyzkoušet na měsíc zcela zdarma  
a bez závazku. Vyzkoušejte si i vy její 
skvělé funkce, které klasická televize 
nenabízí.  Můžete si ji vzít kamkoliv  
s sebou a zkrátit si tak dlouhé cesty 
nebo využít chytré funkce, jako třeba 
zpětné sledování 7 dní až na 5 zaříze-
ních současně – a spoustu dalšího.

Výhodné mobilní služby s O2 nebo 
Vodafone i Kuki TV si ve VPN Fami-
ly může objednat každý zaměstnanec 
Skupiny České dráhy a Správy že-
leznic na stránce https://family.cdt.
cz. Anebo zavolejte na telefonní číslo  
972 111 333, kde  naše zkušené ope-
rátorky rády poradí nebo třeba nastaví 
data a služby na míru. Již 15 tisíc za-
městnanců a jejich rodin se stalo sou-
částí drážní rodiny VPN Family.

Kateřina Obrázková

Zábavné léto s VPN Family
Ani tento rok vás nechce nechat ČD Telematika  v létě a na dovolené bez připo-
jení – nabízí data na celé léto v superakci.
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Pouť jak má být

V pracovní dny závěs (!!!) na kla-
sické soupravě tažené lok 361.1 - 7818 
Košice [KS] - Poprad T. / 7825 KS;  
v 6 a + 8508 KS - Prešov [PO] / 8513 
Čierna n.T. [Či] / 8520 PO / 8525 Či 
/ 8832 (8536) KS. Plánované řaze-
ní 460 + 3 x 063 + 460. Realita byla 
jiná. Papír snese všechno a neprotes-
tuje. Jezdilo se jen občas, náhradou za 
jiná vozidla. Já jsem už na žádný vlak  
s EJ 460 nenarazil. Zpožděné dodávky 
souprav 660 a 661 na východní Sloven-
sko plánované na vozební rameno Pre-
šov - Čierna byly vyřešeny oběhovým 
nasazením lok 162, 163, 361 s klasic-
kými soupravami. Postupně dodávané 
EJ 66x umožnily zcela nahradit klasic-
ké soupravy a náhrada se týkala i „zá-
věsu“ EJ 460 na osobním vlaku. 

Trošku toho chaosu
Poslední „rozlúčkové jazdy“ se 

uskutečnily v sobotu 25.května na tra-
se KS (7:34) - PO (8:14 - 8:50) - KS 
depo (10:15), v rámci „Rušňoparády“ 
pořádané v depu Košice o dvouden-
ním víkendu 25. - 26. května. Souprava  
v řazení 460.043-3 + 94 56 0 063 361-
0 + 94 56 0 063 364-4 + 460.044-1. 
Při prohlídce v depu zjištěno, že na 
460.043 jsou podvozky z 460.038. 

Symbolické předání „výkonů“ při 
odchodu EJ 460 do výslužby se usku-
tečnilo souběžnou jízdou s EJ 66x mezi 

stanicemi Kostoľany nad Hornádom 
- Košice. Podle programu měla být  
v 11:15 slavnostně vyřazena předáním 
klíčů „predsedovi košickej Detskej že-
leznice“, která bude o EJ v rámci že-
lezniční nostalgie pečovat... O těchto 
jízdách jsem se „bohužel“ dozvěděl až 
z programového plakátku - inu člověk 
nemůže stíhat všechno. V té době jsem 
absolvoval cestu mnou (ne)plánovanou 
NAD do Bardejova. 

Doprava účastníků ze ŽST do LD / 
zpět byla zjištěna MJ 861.015, ze ŽST 
v 10:10 a každou hodinu, z LD v 09.45 
a každou hodinu. Já jsem jel spojem  
v 11:10 (skutečný odjezd 11:20). 

Poněkud chaotické. U zaražedla 
kusých kolejí na nástupišti č. 1 externí 
kasa s prodejem úplně vytištěných útrž-
kových „jízdenek / vstupenek“, plat-
ných i v „rozlúčkovém“ vlaku. Byly 
prodávány i v Zákazníckom centre Ko-
šice, ale o tom se zřejmě moc nevědělo, 
protože fronta byla dlouhá.

Gorila pod lipami
S „odjezdem“ - tedy přesněji zahá-

jením posunu na vysílačku „proti stůj“ 
se počkalo, až byli všichni zájemci 
odbaveni. Kontrola byla u předních 
dveří, logika by velela „těmi nejbliž-
šími“ - zadními a postupovat dopředu, 
ale „někdo“ tak moudře rozhodl. Před-
stavek byl „přeplněn“, tudíž „zneuživ“ 

navlečené vesty výstražné barvy jsem 
„porichtoval“ mládence sedící na 
schodech vedoucí do přední části vozu  
a hle, hned bylo místa na stání dost. 
Aniž bych o to usiloval,  stál jsem za 
stanovištěm a měl výhled dopředu. Pro 
bezpečný výstup / nástup byly připra-
veny pomocné schůdky, muselo se za-
stavit s centimetrovou přesností. 

Přístup do depa byl samozřejmě 
možný i zaměstnaneckou pozemní 
cestou. Vstupenky se prodávaly u vý-
hybkářského stanoviště. Z hlediska roz-
loučení s EJ 460 bych si dovedl před-
stavit sobotní přepravu ze ŽST do depa,  
v neděli EJ 66x. Na točně byly postup-
ně předvedeny s doprovodným komen-
tářem a otáčeny motorové i parní loko-
motivy umístěné v jednotlivých stáních 
točny, případně i mimo ni = elektrické, 
ty na točnu přitáhla lok „posun depo“. 

Mimo jiné se prezentovala  
T 478.1201 která přivezla zvláštní vlak 
z Bratislavy přes Zvolen, brejlovec  
s číslem 3300 - současným majitelem 
je Klub železničných historických vo-
zidiel Poprad, rovněž vlastník Papouš-
ka 477.013 a parní lok 434.2338, depo 
Hanyska. Mimo točnu vynikala vedle 
vzrostlých vonících lip modrá Gorila 
020. 

Slovenské rozloučení s Tornádem EJ 460

V dubnu se v Olomouci česká veřejnost oficiálně rozloučila s EJ 460, ačkoli se ještě předpokládá výlukové nasazení. Za-
tímco ČD oběhově „zrušily“ EJ 460 (ex EM 488.0) v prosinci 2023 a vozbu na rameni Olomouc - Hranice na Moravě - Vsetín 
oběhově pokryta EJ 640.2 s poznámkou „460 do příchodu 640.2“, slovenský Národný dopravca ZSSK měl pro poslední 
provozní EJ 460 Oblastné správy depa Košice zpracován pozoruhodný jednodenní oběh TS 470. 

Hbitá EJ 660 proti Gorile
Cestu na Rušňoparádu v Košicích 

jsem spojil s návštěvou trati do Raj-
ce. Vozbu zajišťují Bagety 813 jezdící 
jednoduše nebo dvojmo na kabel. Kři-
žování se provádí v Lietavskej Lúčke, 
stanici s místně stavěnými výhybka-
mi. Inu takový železniční středověk, 
při křižování vlaků směr Žilina pobyt 
12 minut ...čas na „cigárko“.

Pokračování na východ nabízel Os 
nebo „páteční“ Šarišan, jemuž bylo in-
zerováno na příjezdu/odjezdu 10 minut. 
Skutečnost poněkud jiná a držíc se pra-
vidla „nejbližšího“ vlaku, přednost do-
stal Os z Čadce do Liptovského Miku-
láše a EJ 660. Vlak má v Žilině dvoumi-
nutový pobyt. V okamžiku rozjezdu EJ 
zastavoval Šarišan. Ve vzduchu visela 
vtírající se otázka, kde dojde k předjetí? 
Na trati KBD mezi Žilinou a Košice-
mi to moc nejde, protože obousměrný 
autoblok je jen „někde“- tento zoufalý 
stav pamatuji od roku 1974, tedy celé 
půlstoletí. Navíc stanice jsou relativně 
daleko od sebe. Rozdíl v cestovní době 
Žilina - Vrútky (21 km) mezi Ex a Os je 
pouhé 2 minuty, což na předjetí na trati 
při provozním intervalu 3 minuty ne-
stačí. Mezi Vrútkami a Kraľovany (18 
km) je rozdíl cestovní doby 7 minut. 
Nabízel se Varín, leč jelo se dál, tudíž 
jsem se rozhodl vystoupit ve Vrútkách. 
Na zastávce Nezbudská Lúčka-Strečno 
byly „nějaké“ problémy, včetně výpad-
ku napětí. 

Do Vrútok vjížděl Os na kolej čís-
lo 4, doprava předpokládala předje-
tí. Nicméně staniční rozhlas ohlásil 
zpoždění Šarišana 25 minut - technic-
ké důvody, a Os pokračoval v jízdě. 
Sotva konec EJ zmizel z dohledu, byl 
ohlášen příjezd Šarišana. Gorila 016  
s nějakými 450 tunami na háku ne-
dokázala stíhat hbitou EJ 660 na -  
u „každé vrby“ - zastavujícím osobáku. 
Předjetí se uskutečnilo v Kraľovanech. 

Miroslav Zikmund

Foto Martin Ježek

(pokračování na straně 4)

Snímek – fotoarchiv ČD



Akce se účastní osm evropských 
států a jeden fotbalový výběr zemí EU 
pod názvem Eurostar. Fotbalový tým 
Federace strojvůdců ČR začal Českou 
republiku v tomto klání reprezentovat  
v roce 2022, kdy jsme v Itálii získa-
li druhé místo, v roce 2023 jsme celý 
turnaj konaný v Srbsku vyhráli, takže 
podobná očekávání byla i pro letošek. 

Plán a realita
Byla jsem členkou realizačního 

týmu, takže vím, co cestě předcházelo. 
Přípravy na akci začínají již rok pře-
dem, zahrnují spoustu plánování a za-
řizování. Pak nastane den odjezdu a vy 
zjistíte, že vše bude úplně jinak, než jste 
si dlouho dopředu načrtli a jste posta-
veni před různé výzvy a je jen na vás, 
jak se s nimi poperete. Ale po pořádku. 

Pro přesun do cílové destinace  
v Maďarsku jsme zvolili vlakové spojení  
z Prahy s přestupem v Budapešti. Plán 
– deset lidí pojede v 7:44 z Prahy, tři 
přistoupí v Pardubicích, pět v Břecla-
vi, na místě budeme kolem 18. hodiny. 

Realita – v 7 hodin ráno se scházíme na 
pražském hlavním nádraží a zjišťuje-
me, že po noční tragické nehodě v Par-
dubicích vlaky stojí. Postupně se mění 
informace o odjezdu našeho vlaku do 
Budapešti, až se ustálí na informaci, že 
z Prahy nepojede vůbec, bude vypraven 
z Brna. Tam se však nemáme jak dostat, 
abychom stihli přestup. 

Když vlaky nejedou
Pro někoho neřešitelný problém, ale 

my se rozhodli nevzdat se. Jedno ná-
dražní bistro jsme proměnili v bojový 
stan a začali řešit. Byl to týmový kon-
cert, jak každý přišel s nějakým nápa-
dem, který jsme ihned prověřili a buď 
zklamaně zavrhli nebo v další naději 
rozvíjeli. Výsledkem našeho snažení 
bylo rozhodnutí jet do Maďarska auty. 
Zde bych tedy chtěla poděkovat všem 
řidičům, Karlovi Veseckému, který 
vezl partu z Prahy, Petru Pickovi, kte-
rý postupně zajel pro kluky, kteří měli 
cestovat z Pardubic a Michalu Ptáčko-
vi, který vezl Moraváky a všechny nás 

bezpečně dovezli do Hajdúszoboszló. 
Místo v plánovaných 18 hodin jsme 
dorazili sice v půl deváté večer, ale 
spokojení, jak jsme to všechno zvlád-
li. Možná vám stejně jako mně to naše 
plánovaní vs. realita připomnělo můj 
oblíbený film  Svatební cesta do Jiljí, 
ale teď už k samotnému fotbalovému 
turnaji. 

Jdeme do finále
Naším prvním soupeřem byl výběr 

Eurostar. Chvíli trvalo, než jsme dali 
první gól, jehož autorem byl Tomáš 
Kubeník, ale pak už se postupně přidali 
další střelci, Pepa Hynek, Martin Čer-
noch, Karel Vesecký a zápas skončil 
naší výhrou 5:1. 

Dalším soupeřem byla Itálie, se kte-
rou jsme remizovali bez branek, ale 
hned další den nás čekala výhra nad 
Španělskem 2:0. Góly dali Pepa Hynek 
a Martin Urbánek. 

Dostali jsme se tak do semifinále, 
které jsme hráli s Dánskem v základ-
ní hrací době 0:0, proto přišly na řadu 
penalty. V naší bráně se blýsknul svým 
gólmanským uměním Martin Vlasák, 
který tři „pentle“ vychytal a tím nás po-
slal do finále. 

Legjobb kapus 
V posledním utkání jsme nestačili na 

velice rychlé Angličany a po prohře 0:2 
jsme sice odcházeli ze hřiště zklamaní, 
ale večer na předávání cen jsme si hrdě 
zazpívali „tak jsme druhý, no a coooo“ 
a radovali se, že jsme se na tu bednu 
zase dostali. Taky jsme byli pyšní  na 
Martina Vlasáka, který získal cenu za 
nejlepšího brankáře turnaje, sic v ma-
ďarštině to zní trochu tajemně – legjobb 
kapus. 

A jaké máme plány na příští rok 
ohledně této soutěže? No rozhodně ji 

chceme vyhrát! A proč? Protože ji bu-
deme pořádat v Českých Budějovicích, 
kam jste všichni srdečně zváni, abyste 
podpořili náš federační tým a užili si 
skvělý fotbalový zážitek. Zapište si 

tedy do diářů termín 23.-24. května 
2025 a držte spolu s námi palce! Ať si  
s námi realita zase trochu nepohraje.

Text a foto Jarmila Šírková

ZÁJMY STROJVŮDCE
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Členka realizačního týmu Jarmila Šírková o fotbalovém klání v Maďarsku
Trnitá cesta na bednu

Dne 27. května oslavil své šedesáti-
ny strojvedoucí a strojmistr ČD Cargo 
Most pan Dušan Pitucha. Kolegové 
a výbor přejí Dušanovi klidné směny, 
hodně zdraví a spokojenosti do dalších 
mnoha let.

*
V červnu oslavili své šedesátiny naši 

dva kolegové strojvedoucí z třineckého 
pracoviště CDC Jan Szmek a Peter 
Bardy. Přejeme ze ZO Jablunkov co 
možná nejvíc pohody při prácí, spoko-
jenosti v rodinném životě a taky samo-
zřejmě hodně štěstí a zdraví.

*
Dne 10. června oslavil krásných  

55 let kolega ze ZO Česká Třebová Petr 
Bělka. Dodatečně blahopřejeme a pře-
jeme hodně štěstí, pevné zdraví a spo-
kojenost v osobním i profesním životě. 
Výbor a kolegové ZO Česká Třebová.

*
Dne 15. června oslavil půlstoletí 

strojvedoucí ČD Cargo Most a zároveň 

hospodář mostecké Základní organi-
zace pan Martin Štěpánek. Zbytek 
výboru ZO Most a kamarádi přeji k to-
muto jubileu Martinovi krásnou oslavu 
a zároveň další přání pevného zdraví  
a spokojenosti na kolejích , tak i při 
funkci čerstvého dědečka.

*
Dne 22. června oslavil své kulaté  

60. narozeniny kolega Josef Zejda. 
Výbor ZO FS Liberec, všichni členové 
a Senior klub mu přejí hodně zdraví, 
štěstí a osobní spokojenosti!

*
V červenci oslaví šedesátiny Ivo  

Valík ze ZO Brno Dolní. Gratulujeme!
*

Dne 7. července oslaví své pětase-
dmdesátiny kolega Jaromír Šlesingr. 
Vše nejlepší, hlavně hodně zdraví ,štěs-
tí a dobré pohody mu přejí kolegové ze 
ZO FS Letohrad.

*
V ZO 107 Ostrava -Cargo oslaví dne 

24. července Marek Losovský, dne  
25. července pak jsou tam oslavenci 
dva, a to Pavel Kratoš (50 let) a Petr 
Kratochvil (55 let).

Dnes přináším jen 
smutné zprávy. Náš ko-
lega Peter Salak (45 let) 
tragicky zahynul při výš-
lapu v Tatrách, další ko-
lega Radomil Kopeček  
(62 let) zemřel po dlouhé 
těžké nemoci a navždy 
se s námi rozloučil také 
kolega Antonín Orlík  

(75 let). 
Všem kdo 
jste je znali, 
věnujte pro-
sím tichou 
vzpomínku. 
Jaromír Pak, ZO FSČR 

Bohumín.

 Opustili nás

Společenská rubrika

Na začátku června se konal 30. ročník Mezinárodního fotbalového turnaje železničářů Old Boys pro hráče věkové kate-
gorie 32+, který hostilo maďarské lázeňské město Hajdúszoboszló. 

Fotbalový turnaj v Lysé nad Labem

Dne 4.června se uskutečnil fotbalový turnaj zaměstnanců OŘOD Střed Praha  
v Lysé nad Labem. Na dobře připraveném hřišti se utkala čtyři sestavená družstva, 
která se utkala v přátelském a  sportovním duchu. Výhru si z turnaje si odneslo 
družstvo Vršovic, na druhém místě skončili strojvedoucí z Kolína, na místě třetím 
pak strojvůdci složení z regionálních pracovišť Prahy a Olomouce, čtvrté místo ob-
sadilo družstvo z Chebu. Po celý turnaj nás doprovázelo krásné a slunečné počasí. 
Patronem turnaje byl pan Václav Sosna, bývalý přednosta DKV Praha. Díky patří 
všem organizátorů turnaje a všem zúčastněným. Doufám že se za rok opět sejdeme.

Za FS Praha Martin Kopecký

P. Salak

R. Kopeček

A. Orlík

Vozy a razítka
Mne zaujaly „historické“ osobní 

vozy z vagónky v Bautzenu z „mládež-
nického expresu“ (taková byla doba) 
TATRAN, včetně historického loga 
„Tatran“ na vozech. Vozy se značkou 
ČSD Am 50 56 29-40 015-9 (ex 51 
54 19-41 074-8), výr. číslo 1978005, 
BDms 51 56 82-40 351-1 (ex 51 54 
82-40 351-3) vč. 1981042, byly využi-
ty jako zázemí pro prodej železničních 
suvenýrů. Obohatil jsem tedy svoji 
sbírku sedmi pozoruhodnými pamět-
ními razítky. Dále vůz Bm 51 56 20-
41 990-0 (ex 51 54 20-41 990-2) vč. 
1985007 - opatřený informací že jde 
o poslední vůz „konstrukční řady Y“ 
dodaný pro ČSD v květnu 1985. (Od 
GVD 1987/1988 byly na Ex Brněn-
ský drak, Košičan, Slovenská strela, 

Tatran nasazeny nové vozy řad Amee, 
Bmee se žlutým pruhem a BDmee bez 
pruhu.) 

Vystaven byl stále provozní  
Bc 51 56 59-80 233-1, celá soupra-
va zapřažená za bobinou 499.062 vč. 
3592, rok 1957. Vlastníkem loko-
motivy a vozů Tatran je Železničný 
klub Tatran z Liptovského Mikuláše.  
U „zdi“ - odsouzeny k likvidaci - stály 
ostatky EJ 460 - pro fajnšmekry 063 
376-8, 063 369-3, 063 348-7, 063 357-8, 
460.051, 063 368-5.

Rychleji před půlstoletím
Počasí akci přálo. Po deštivém 

pátku byla sobota plná slunce, zájem 
veřejnosti včetně dětí velký. Prostě 
- řečeno v dobrém - taková „želez-
niční pouť“, a tak to má být. Extra 

program pro nejmenší dítka, které 
dříve či později mašinky omrzí, po-
kud je vůbec zajímají - Detský svet 
Tramtária. Pro větší nebo dospělé 
ukázky vojenské techniky, prezentace 
hasičské a policejní techniky a dal-
ší. Stánky s rozličným občerstvením 
byly samozřejmostí.

Pro skalní fandy bylo podle progra-
mu naplánováno sobotní noční fotogra-
fování na točně. Program uváděl také 
možnost projetí „košických“ vleček, 
což by bylo jistě zajímavé. Jenže po-
dobné akce jsou uskutečněny obvykle 
v přeplněném motoráčku se stojícími 
účastníky, tudíž v konečném důsledku 
z toho ani „šotouš“ nic nemá...

Letem světem jsem viděl, co jsem 
vidět chtěl, hupsnul jsem do MJ  

s „posunem ve 12:45“, abych stíhal na 
Ex 608 do Púchova a  EC 120 ku Praze. 
S 66 přestupovými minutami v Púcho-
vě za 9 hodin a 34 minut. Před půlstole-
tím Ex 124 s bobinou a deseti vozy „na 
háku“ přes Púchov za 9:22. Jistě, přes 
Bohumín   teoreticky za 8:27... , ale  
o tom jindy.

Miroslav Zikmund
Foto Martin Ježek, 
Miroslav Zikmund

Slovenské rozloučení s Tornádem EJ 460
(dokončení ze strany 3)


